

## TREATY SERIES. 1912.

No. 18.

## PROTOCOL

BETWEEN

## THE UNITED KINGDOM AND FRANCE

RESPECTING THE

APPLICATION OF THE ADDITIONAL ARTICLES  
OF THE COMMERCIAL CONVENTION OF 1826  
TO CERTAIN PARTS OF  
HIS BRITANNIC MAJESTY'S DOMINIONS.

Signed at Paris, July 6, 1912.

---

*Presented to both Houses of Parliament by Command of His Majesty.  
July 1912.*

---

LONDON:

PUBLISHED BY HIS MAJESTY'S STATIONERY OFFICE.

To be purchased, either directly or through any Bookseller, from  
WYMAN AND SONS, LTD., FETTER LANE, E.C.4, and 32, ABINGDON STREET, S.W.; or  
OLIVER AND BOYD, TWEEEDDALE COURT, EDINBURGH; or  
E. PONSONBY, LTD., 116, GRAYTON STREET, DUBLIN.

PRINTED BY  
HARRISON AND SONS, PRINTERS IN ORDINARY TO HIS MAJESTY,  
45-47, ST. MARTIN'S LANE, W.C.

[Cd. 6269.] Price  $\frac{1}{2}$ d.

PROTOCOL BETWEEN THE UNITED KINGDOM  
AND FRANCE RESPECTING THE APPLICA-  
TION OF THE ADDITIONAL ARTICLES OF  
THE COMMERCIAL CONVENTION OF 1826  
TO CERTAIN PARTS OF HIS BRITANNIC  
MAJESTY'S DOMINIONS.

---

*Signed at Paris, July 6, 1912.*

---

*Protocol.*

WHEREAS it is desirable to make further provision respecting the application of the Additional Articles of the Anglo-French Convention of Commerce and Navigation of 1826 to certain parts of the Dominions of His Britannic Majesty, viz., the Commonwealth of Australia, the Dominion of New Zealand, the Union of South Africa and Newfoundland, the Government of His Britannic Majesty and the Government of the French Republic hereby agree that His Majesty shall be entitled at any time to terminate the said Additional Articles in respect of any or all of the said Dominions, on giving twelve months' notice to that effect, during which period of twelve months the commercial relations between the Republic of France and the Dominion or Dominions in respect of which notice is given shall continue to be regulated by the said Additional Articles.

It is further agreed that, should the said Articles cease, in pursuance of this Protocol, to be

*Protocole.*

CONSIDÉRANT qu'il est souhaitable d'établir de nouvelles clauses touchant l'application des articles additionnels de la Convention Anglo-Française de Commerce et de Navigation de 1826 à certaines colonies (Dominions) de Sa Majesté Britannique, à savoir la Confédération Australienne, la Nouvelle - Zélande, l'Union Sud - Africaine et Terre-Neuve, le Gouvernement de Sa Majesté Britannique et le Gouvernement de la République Française conviennent que Sa Majesté aura le droit en tout temps de mettre fin, à l'égard de l'une ou de toutes lesdites colonies, à la validité de ces articles additionnels en les dénonçant douze mois d'avance; pendant ces douze mois, les relations commerciales entre la République Française et la ou les colonies pour lesquelles on aura dénoncé les articles continueront d'être réglées par lesdits articles additionnels.

Il est en outre convenu que, au cas où ces articles cesseraient, conformément au présent Proto-

applicable to the Commonwealth of Australia, they shall also cease to be applicable to Papua and Norfolk Island if so desired by the Government of His Britannic Majesty.

It is further agreed that the said Additional Articles are not and shall not be regarded as applicable to the Dominion of Canada.

Done, in duplicate, at Paris, on the 6th of July, 1912.

(L.S.)

FRANCIS BERTIE.

(L.S.)

R. POINCARÉ.

cole, d'être applicables à la Confédération Australienne, ils cesseront également de s'appliquer à la Papouasie et à l'Île de Norfolk, si le Gouvernement de Sa Majesté Britannique le désire.

Il est de plus entendu que lesdits articles additionnels ne sont et ne seront pas considérés comme applicables au Dominion du Canada.

Fait, en double exemplaire, à Paris, le 6 juillet, 1912.